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Erasmus szakmai gyakorlat Máltán 

 

Előzmények 

  Sosem felejtem el egyetemi pályafutásom legelső napját, amikor is a beiratkozás 

keretein belül meséltek nekünk az Erasmus program adta lehetőségekről. Azóta folyamatosan 

gondolkodtam azon, hogy belevágok és szerencsét próbálok külföldön. Eredetileg tanulmányi 

félévben gondolkodtam, de féltem fél évet bevállalni, így amikor 2015 tavaszán az Erasmus 

tájékoztatón meghallottam, hogy van lehetőség 2-4 hónapra kimenni szakmai gyakorlatra, 

ismételten felcsillant a szemem. A következő probléma az volt, hogy hol fogok én külföldön 

magamnak munkát találni? Esélytelen, sehol. A tájékoztató során hallottam először azt, hogy 

akik Máltára jelentkeznek, annak egy közvetítő cég keres szállást és munkát egyaránt. Ez a 

lehetőség nagyban meghatározta a választásomat és a jelentkezésem során, már nem is 

figyeltem, hogy milyen országot jelölök másodikként vagy harmadikként. Sokszor a sorsnak 

tudom be azt, hogy végül kijutottam egyáltalán Máltára. Legalább kétszer hagytam abba a 

jelentkezési folyamatot és minden alkalommal jött egy csoporttárs, barát, barátnő, aki 

kérdezte, hogy hogyan állok, miért nem adtam még le a papírokat, ne hülyéskedjek, negyven 

fok nem is olyan sok nyáron. Emlékszem, hogy szerdán volt a határidő, következő hét hétfőn 

már le is tudtuk az angol szóbeli beszélgetést. Ezután jött a legrosszabb rész: a várakozás. Két 

hét telt el az eredményig, majd ezek után szinte semmi. Idegesített, hogy miért nem jelez 

valaki kintről, mi történik, mikor lesz valami hír. Végül május elején vették fel velem a 

kapcsolatot a máltaiak, amikor is időpontot egyeztettek velem egy Skype interjúra a Paragon 

Europe Ltd. munkatársával. A beszélgetés után pár órával meg is kaptam az eredményt, hogy 

fel vagyok véve projektmenedzser gyakornoknak a céghez. Innentől beindultak az 

események, repülőjegy, bőrönd és a szükséges dolgok megvásárlásával. 

 

Munka 

Mint korábban említettem, a Paragon Europe Ltd.-hez vettek fel projektmenedzser 

gyakornoknak. Az irodájuk Mostában van a Rotundától kb 5 perc sétára. Ez a lakhelyemtől 

15-20 perc buszozást jelentett. A legidegesítőbb része az volt, hogy maga a buszra várakozás 

hosszabb volt, mint az út. De egy idő után már ennek is megláttam a pozitív oldalát: pont a 

buszmegállóba sütött a Nap és már nyolckor olyan erős volt az ereje (35 °C), hogy le is 
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tudtam rögtön reggel a napozást. Nekem nagyon negatív volt az, hogy a munkába nekünk 

kellett saját laptopot vinni és erről nem is szóltak előre, csak az orientáción tájékoztattak róla. 

Ez lehetetlenné tette azt, hogy munka után egyből a tengerhez menjek pancsolni, mert előbb 

haza kellett menni, letenni a laptopot. A munkaidő reggel 8.30-tól 5-ig tartott, fél órás 

ebédszünettel. Számomra iszonyatosan unalmas volt ez a munka, napi nyolc órát ülni a gép 

előtt kínzás volt. Vártam volna, hogy kicsit interaktívabb legyen az egész, megmutassák a 

folyamatokat, kapcsolattartást, meetingeket stb. Ehelyett mindig kaptunk valamilyen feladatot 

és ezt csináltuk adott esetben napokig egy helyben ülve. A kollégák/felettesek, azaz a 

projektmenedzserek is gubbasztottak egész nap a gép előtt, nem kommunikáltak, nem voltak 

kíváncsiak ránk, kiosztották a feladatot és utána csak akkor léteztünk, ha már készen kellett, 

hogy legyünk. Ez leginkább azért is volt nekem furcsa, mert ugyanaz a korosztály voltunk. 

Tíz+ élettel teli huszonéves egy irodában és néma csönd. Ráadásul, amit konkrétan csinálnom 

kellett sem volt túlzottan szakmai. Többször meg voltam bízva, hogy nézzek utána egyes 

témáknak és készítsek egy-egy kivonatot, a kedvencem a máltai bor és olívabogyó termesztés 

volt. Másik típusú feladat az volt, hogy egy adott projekthez kapcsolatokat keresni, ami 

leginkább abból állt, hogy próbálj meg minél több telefonszámot és e-mail címet 

összegyűjteni a témában. A munka nagyjából egyetlen jó része a kapcsolat a többi 

gyakornokkal volt. Mindig együtt ebédeltünk és mentünk haza, nagyon jó csapat alakult ki a 

végére. Volt közös Skype-os beszélgetésünk is, ahol együtt próbáltuk átvészelni azt a nyolc 

órát. 

 

Élet Máltán 

A technikai részletekről nem írnék bővebben, előttem már sokan megtették. Balzanban 

éltem, ami gyakorlatilag Málta közepe, a következő utca már Birkirkara volt, ahol rengeteg 

busz megállt, így könnyebb dolgunk volt, mint Pl. az Attardi kollégáknak akik Kb. két 

buszból válogathattak, abból is az egyik óránként közlekedik. Máltán nekem minden egyes 

Euro cent be volt osztva, így igyekeztem kitapasztalni, hogy melyik boltban mit kaphatok a 

legjobb áron. Nagyon nem voltak szimpatikusak azok a vélemények, hogy Málta irreálisan 

drága és ing-gatya rámegy arra, hogy szimplán étkezzünk. Minimális kreativitással és 

körültekintéssel jól ki lehetett jönni. Az eredeti tervem az volt, hogy minden héten száz eurót 

költök maximálisan, de ebben benne legyen a közlekedéstől kezdve a kaján keresztül a 

szórakozásig, minden.  A legegyszerűbb kajaforrásnak a közelben lévő (15 perc séta) 
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Birkirkarában található McDonald’s tűnt, de már a legelső nap rájöttem, hogy ez a legdrágább 

lehetőség is egyben. Az első hónapban felfedeztük a lakótársakkal a zöldséges-gyümölcsös 

kocsikat, ahonnan 3-5 Euróért két nagy zacskó vitamin forrással tudtunk hazamenni. Volt 

olyan bolt, ahol csak sört vettem mert 0,49 Euróért találtam, míg más boltokban a legolcsóbb 

is 0,6-0,7 Euró volt. Elég gyorsan felfedeztük a Smart nyújtotta lehetőségeket, ott is 

kitapasztaltuk, hogy a labirintus vége felé lévő, Tesco-s árucikkekből érdemes válogatni. Így 

nagyjából 2-3 hét után elértem, hogy nem értem el a heti keretemet, sőt! Átlagosan 50-60 

eurót költöttem úgy, hogy ebben minden héten benne volt egy luxus: első héten egy pulcsi 

(mert júniusban még hűvösek voltak az éjszakák), másik héten egy táska 13 euróért vagy 

gyógyszer 15 euróért. Az így megspórolt pénzemből pedig bőven tudtam gondoskodni a 

hazaiak meglepetéseiről.  

Máltai tartózkodásom első hetén már kialakult egy nagyon jó magyar csapat, ami 

kezdetekben négy fővel bírt, majd egyre bővültünk addig, míg több mint 10 emberre 

igyekeztünk programokat szervezni. Igyekeztünk minden hétvégén máshova menni és bejárni 

Máltát amennyire csak lehet. Sokszor egyedül mászkáltam és jártam be a környéket, jól esett 

a kikapcsolódás. Az utolsó hétre kihoztam édesapámat is és nyaraltunk egy hetet.  

Összességében jól éreztem magam Máltán, ez az ország egy varázslatos hely a 

természeti adottságaival, ünnepeivel és építészetével, bármikor szívesen visszamennék és 

annak ellenére, hogy milyen pici még így is úgy érzem, hogy nem láttam mindent és eleget.  
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